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1 SP / Anna 
de Groot

6.a Olthof Informatievoorziening 
VTH-taken

In de brief staat: "Op 2 december 
2021 heeft de OD NZKG een 
gedoogverzoek gehonoreerd om, 
voorafgaand aan de 
inwerkingtreding van de 
omgevingsvergunning, te starten 
met werkzaamheden aan de 
zuidelijke convertor slakputten die 
essentieel zijn voor de 
bedrijfsvoering. Er is hier sprake van 
een uitzonderingssituatie zoals 
bedoeld in het gedoogbeleid. Het 
gaat hierbij zowel om concreet zicht 
op legalisatie als een situatie 
waarbij het achterliggende belang 
evident beter is gediend met 
gedogen."

Vragen:

• Is met de werkzaamheden 
waar het gedoogverzoek over gaat 
een grotere milieubelasting 
gemoeid? Zo ja, over welke 
milieubelasting hebben we het?

• Nee
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• Als de bedoelde situatie 
gelegaliseerd wordt, wordt het 
milieu dan minder of meer belast 
dan vóór 2 december 2021 het geval 
was? Kunt u dit uitleggen?

• Wat wordt bedoeld met 'het 
achterliggende belang'? Waarom is 
dit evident beter gediend met 
gedogen? Kunt u dit uitleggen?

• Minder. De maatregel waar het om gaat is het 
afdekken van de putten waar slakken in verwerkt 
worden, met als doel te kans op stof verspreiding te 
verminderen. Dit is een van de maatregelen uit de 
Roadmap+ van Tata Steel, genaamd “het overkappen 
van het koelproces convertorslak”. 

• Het achterliggende belang is het milieu en de 
gezonde leefomgeving. Door gedogen kan de 
maatregel sneller worden uitgevoerd, in plaats van 
een aantal weken te wachten tot de vergunning 
onherroepelijk is. Hoe sneller de maatregel is 
gerealiseerd, hoe sneller de impact op het milieu en 
de gezonde leefomgeving vermindert.

2 SP / Anna 
de Groot

6.a. Olthof Informatievoorziening 
VTH-taken

In de andere brief wordt het 
faillissement van Waeles Foundry 
genoemd. Het bedrijf is per direct 
gesloten en er zijn geen activiteiten 
meer.

Vragen:

De beantwoording volgt later.
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• Blijven na het sluiten van 
Waeles Foundry oude vergunningen 
over waar andere bedrijven of 
projecten rechten aan kunnen 
ontlenen (bijvoorbeeld extern 
salderen stikstof, uitstoten van Co2, 
het milieu belasten met PAK's etc.)?

• Worden deze rechten uit 
oude vergunningen 'hergebruikt' ?

3 SP / Anna 
de Groot

6.c. Olthof Beleidsnota VTH Op bladzijde 9 van de Beleidsnota 
Uitvoering en Handhaving 2022 
staan een aantal doelen die niet 
SMART geformuleerd zijn. 
Bijvoorbeeld: "Er wordt naar 
gestreefd de bodemdaling in 
veenweidegronden af te remmen of 
te stoppen en daar waar mogelijk te 
herstellen" en "ten aanzien van 
gezondheid en veiligheid is de 
ambitie geformuleerd dat de 
kwaliteit van de fysieke 
leefomgeving dient te worden 

• De doelen op pagina 9 van de Beleidsnota uitvoering 
en handhaving 2022, komen uit de Omgevingsvisie 
NH2050 (op 19 november 2018 vastgesteld door PS). 
In de Beleidsnota uitvoering en handhaving 2022 
verwijzen we ernaar, omdat deze doelen relevant zijn 
voor de uitvoering van de VTH-taken. De 
Omgevingsvisie NH2050 richt zich op de lange 
termijn. Het beleid dat op strategisch niveau is 
vastgelegd in de Omgevingsvisie dient te worden 
uitgewerkt in ‘programma's’ en de 
Omgevingsverordening, zoals de Omgevingswet 
beoogt. De doelen moeten dus nog worden 
geconcretiseerd in verschillende programma’s. De 
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behouden en waar mogelijk te 
worden verbeterd" en 

"in elk geval voldoet de provincie 
aan de wettelijke normen, en waar 
mogelijk zoeken we ruimte voor 
verbetering."

Vragen: 

• Is 'er wordt naar gestreefd' 
een voldoende formulering om 
doelen te bereiken? Wanneer wordt 
het 'streven' omgezet naar een 
concreet doel dat bereikt moet 
worden?  

• Is 'daar waar mogelijk' een 
voldoende formulering om doelen 
te bereiken? Wanneer wordt inzicht 
gegeven in de mogelijkheden en 
wanneer worden de mogelijkheden 
concrete doelen?

Beleidsnota uitvoering en handhaving 2022 is 
daarvoor niet de plek.
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• Ten aanzien van de actualisatieplicht het volgende: 
Volgens de wet beoordelen GS (als bevoegd gezag) 
regelmatig of de voorschriften van een vergunning 
nog toereikend zijn. Dit geldt voor alle 
vergunningsplichtige bedrijven. De OD NZKG en ODIJ 
doen dat namens GS. 
Daarnaast kunnen er extra actualisatieverplichtingen 
bestaan op basis van specifieke wet- en regelgeving. 
Zo moet bijvoorbeeld de vergunning voor een 
complex bedrijf (met een IPPC-installatie) binnen vier 
jaar zijn geactualiseerd na de publicatie van de 
relevante Best Beschikbare Techniek (BBT)-conclusie 
of de vergunning voor afvalverwerking moet zijn 
geactualiseerd binnen één jaar nadat de 
minimumstandaard voor verwerking van afval in het 
Landelijk Afvalbeheerplan (LAP) is aangepast.

4 SP / Anna 
de Groot

6.c. Olthof Beleidsnota VTH-
taken 

Op bladzijde 17 van de beleidsnota 
staat de volgende zinsnede: "zullen 
we direct invulling geven aan de 

Beantwoording volgt deze week.
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ambitie om zo dicht mogelijk aan de 
onderkant van de BREF-
bandbreedte te vergunnen, 
hieronder valt ook de 
actualisatieplicht van vier jaar na 
publicatie van de BBT-conclusies". Ik 
heb de info op InfoMill over 
'Actualiseren vergunning' 
doorgenomen, maar begrijp niet 
zoveel van de actualisatieplicht.

Vragen:

• hebben we bij de 
omgevingsdiensten (OD NZKG en 
ODIJ) de ambtelijke capaciteit om 
alle vergunningen tijdig te 
actualiseren? Wordt er ook tijdig 
geactualiseerd? Is er achterstand? 
Zo ja, bij hoe veel vergunningen en 
bij welke bedrijven?

• wordt op dit moment al zo 
dicht mogelijk aan de onderkant van 
de BREF- bandbreedte vergund? Zo 
nee, waarom niet? En hoeveel tijd 
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hebben de omgevingsdiensten om 
altijd en bij alle bedrijven met een 
IPPC- installatie aan de onderkant 
van de BREF- bandbreedte te 
vergunnen?

• Is het zo dat de 
actualisatieplicht van vier jaar na 
publicatie van de BBT- conclusies 
feitelijk verplicht om vergunningen 
niet meer elke tien jaar te 
actualiseren, maar elke vier jaar?     

5 SP / Anna 
de Groot

11.a. Loggen Regionaal 
Waterprogramma 
Noord-Holland 

In de KRW en dus ook in het 
Regionaal Waterprogramma Noord-
Holland 2022-2027 wordt steeds 
een goede ecologische en 
chemische toestand van 
oppervlaktewater en grondwater 
genoemd. Noord-Holland heeft een 
aantal oude en nog in gebruik zijnde 
stortplaatsen. Die geven door 
middel van percolaatwater allerlei 
schadelijke stoffen aan het grond- 
en mogelijk ook oppervlaktewater 
af. Ik noem er drie, waarvan ik dit 

Het onderzoek dat wij met de waterschappen willen uitvoeren 
is niet beperkt tot de specifiek genoemde stortplaatsen. Er 
wordt een breed onderzoek opgezet om te bepalen wat de 
invloed is van stortplaatsen op grond- en 
oppervlaktewaterkwaliteit. Hierbij wordt aangesloten op het 
landelijk Actieprogramma ammonium.
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weet. Stortplaats Wieringermeer, 
Stortplaats Nauerna en het Eiland 
Bloemendaal in de Voorzaan bij 
Wormerveer (valt onder de 
gemeente Zaanstad). Ik weet het 
niet over overige stortplaatsen, 
maar het kan zijn dat ook oude 
stortplaatsen elders invloed hebben 
op grondwater en mogelijk 
oppervlaktewater.  

Vragen:

• Waarom worden oude en in 
gebruik zijnde stortplaatsen niet 
meegenomen in het Regionaal 
Waterprogramma Noord-Holland 
2022-2027? Zij hebben immers ook 
invloed op de waterkwaliteit?

• Als deze oude en in gebruik 
zijnde stortplaatsen niet 
meegenomen kunnen worden in het 
Regionaal Waterprogramma Noord-
Holland 2022-2027,  welk 
programma is er dan voor om te 
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zorgen dat stortplaatsen geen 
invloed meer hebben op de 
waterkwaliteit? Of is dat het 
Uitvoeringsprogramma 
Bodemconvenant 2021 en wat 
kunnen wij daarvan dan verwachten 
in het kader van het grondwater en 
oppervlaktewater?         

6 CDA / Diana 
Dekker

9.a. Zaal Toekomstige 
samenwerking 
plassenschap 
loosdrecht

1. Op pagina 4 van de 
Statenvoordracht staat iets over een 
financiële uitruil tussen de 
gemeente Utrecht en de provincie 
Utrecht Wat behelst deze uitruil? 
Graag meer toelichting over de 
overeenstemming tussen de 
gemeente en provincie Utrecht.

2. Tevens in de statenvoordracht 
(en op pagina 27 van het 
voorstel) wordt er een 
raming gedaan over de 
totale kosten; 500.000 euro. 
Waarop is dit gebaseerd? 
Tevens wordt er gezegd dat 
er een totale besparing is 

1. De provincie Utrecht en de gemeente Utrecht zijn voor het 
Plassenschap Loosdrecht overeengekomen dat de provincie 
Utrecht de bijdrage van de gemeente Utrecht overneemt per 1 
januari 2023. 

Bij het Recreatieschap Stichtse Groenlanden gebeurt het 
omgekeerde en neemt de gemeente Utrecht een deel van de 
bijdrage van de provincie Utrecht over (gelijk aan de bijdrage 
die zij tot 31 december 2022 betaald aan het Plassenschap. 

De gemeente Utrecht heeft in principe geen belang bij het 
Plassenschap Loosdrecht, zo blijkt dat de inwoners van de 
gemeente geen gebruik maken van het Plassenschap. Zij maken 
wel gebruik van het recreatieschap Stichtse Groenlanden.
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van 293.000 euro per jaar. 
Waarop is dit gebaseerd? 

3. Op pagina 14 in het voorstel over 
eventueel door een 
gebiedsgemeente gewenste hogere 
standaarden voor de 
taakuitvoering…Welke hogere 
standaarden worden bedoeld? Is er 
een voorbeeld te noemen?

De bijdrage van de overige deelnemers wijzigt met deze uitruil 
tussen de Provincie Utrecht en de gemeente Utrecht niet en 
blijft procentueel gelijk aan de afgelopen jaren.

2. De geraamde kosten zijn gebaseerd op het concept 
liquidatieplan van Recreatie Midden-Nederland (zit als bijlage 
bij de voordracht. In dit plan worden de totale liquidatiekosten 
geraamd op € 1,25 miljoen en de verdeling staat op pagina 20, € 
0,39 voor LSD) en de kosten (€ 0,11 miljoen) die gemaakt 
moeten worden om de nieuwe samenwerkingsvorm met de 
gemeente Wijdemeren en mogelijk SBB als beheerorganisaties 
vorm te geven en goed te laten starten. Daarbij gaat het om 
onderzoekskosten, opstartkosten en inrichtingskosten die in de 
besluitvormingsvoorbereiding worden gemaakt.

De verwachting is dat de overhead kosten zullen dalen van 40% 
van de totale begroting naar 30% van de totale begroting van 
het Plassenschap. Dit is een aanname en deze is onder andere  
gebaseerd op de lichtere samenwerkingsvorm die nu ter 
besluitvorming aan uw Staten voorligt. Omdat het voorstel van 
Wijdemeren nog niet bekend is dit de meeste realistische 
aanname over de kostenvermindering m.b.t. de nieuwe 
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samenwerkingsvorm. Op pagina 17 van het voorstel kunt u hier 
verdere informatie over vinden.

3. In de Gemeenschappelijke Regeling (GR) worden afspraken 
gemaakt met betrekking tot het beheer en onderhoud en welke 
standaard daarvoor wordt aangehouden (dit kan per gebied 
binnen het schap verschillen). Deze standaarden bestaan uit 
verschillende niveaus die variëren van zeer intensief beheer 
(strak onderhouden) tot extensief beheer (natuur). Neem als 
voorbeeld een gemeente. In het centrum is alles goed 
onderhouden wordt er vaak (wekelijks) gemaaid, 
schoongemaakt, etc. In de buitengebieden heeft de natuur wat 
meer ruimte en is het beheer en onderhoud een stuk 
extensiever. 

Voor het schap gaat gelden dat de deelnemers deze 
standaarden vaststellen. Wanneer een grondgebied gemeente 
voor een hogere (intensievere) standaard wilt gaan dan het 
schapsbestuur, dan zal de betreffende gemeente zelf het 
verschil moet financieren. Zo wordt voorkomen dat de overige 
deelnemers betalen voor de (extra) wensen van de grondgebied 
gemeente. 
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7 Diana 
Dekker / 
CDA

11.a. Loggen Regionaal Water 
Programma

Pagina 11 in het RWP, betreffende 
doelbereik. Ik begrijp niet helemaal 
wat wordt bedoeld met de 
daadwerkelijke realisatie van de 
maatregelen door het waterschap in 
verhouding tot risico’s, bijvoorbeeld 
op het vlak van grondverwerving. 
Welke grondverwerving, waar? 
Door welke waterschap(pen)? En 
waarom wordt dit bestempeld als 
risico’s? 

In de zienswijzen spreken de 
Waterschappen en de Provincie 
elkaar tegen over 
grondwaterstanden en afname of 
toename kwelstroom in 
waterwinning gebied ’t Gooi. Wat 
kunnen wij (commissieleden) als 
juist beschouwen?

In 2027 dienen volgens de KRW alle in de periode 2022-2027 
geprogrammeerde verbetermaatregelen te zijn uitgevoerd. De 
ecologische doelen dienen dan te zijn gehaald, tenzij een 
beroep kan worden gedaan op natuurlijke omstandigheden 
(artikel 4.4 KRW) of alsnog moet worden overgegaan tot 
doelverlaging (artikel 4.5 KRW: doelstellingen niet haalbaar of 
onevenredig kostbaar). 

De in de vraag aangehaalde passage licht in het algemeen het 
risico toe dat geprogrammeerde maatregelen deels niet (op 
tijd) uitgevoerd blijken te kunnen worden, bijvoorbeeld door 
problemen met de eventueel benodigde grondverwerving. We 
hebben daarbij niet een specifiek project of waterschap op het 
oog

Overigens is tevens op pag. 11 aangegeven dat afspraken zullen 
worden gemaakt over een tussentijdse evaluatie. Deze zal 
ongeveer halverwege de planperiode plaatsvinden en op basis 
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hiervan zal eventueel tot aanpassing van de programma’s van 
de verschillende overheden worden besloten.

De kwelstroom uit het Gooi is afhankelijk van de hoeveelheid 
water die in het Gooi wordt onttrokken. Naarmate er meer 
water wordt onttrokken neemt de kwelstroom af. Het 
waterschap constateert dat de kwelstroom is afgenomen, maar 
wij nuanceren dit. Ten opzichte van de oorspronkelijke situatie 
toen er nog geen drinkwater werd gewonnen is de kwelstroom 
inderdaad afgenomen, maar intussen is de drinkwaterwinning 
geleidelijk gehalveerd en is de kwelstroom weer toegenomen. 
Beide constateringen zijn als juist te beschouwen. Of de 
kwelstroom is af- of toegenomen hangt af van het 
referentiemoment.

8 Rien Kardol 
/ 
GroenLinks

11.a. Loggen Regionaal 
Waterprogramma

Op blz. 6 (Rol Waterschap) en blz. 7 
(Deltaplan Agrarisch Waterbeheer) 
wordt ingegaan op de rol van 
agrariërs bij bevordering van de 
waterkwaliteit. In de praktijk lijkt 
het College qua eigen inzet hierop 
niet verder te komen dan: “… het 
bevorderen van de integraliteit met 

- Het Deltaplan Agrarisch Waterbeheer behelst de 
uitvoering van bovenwettelijke maatregelen, die dus 
niet kunnen worden afgedwongen. Stimulering is wel 
mogelijk, met name door subsidiëring vanuit de 
middelen POP3/NSP.
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andere beleidsopgaven en 
gebiedsprocessen.”

Vraag: Welke aanvullende middelen 
zijn denkbaar om agrariërs te 
bewegen – of desnoods te  dwingen 
- mee te werken aan provinciale  
(gebiedsgerichte) maatregelen om 
de effecten van meststoffen en 
gewasbeschermingsmiddelen op de 
waterkwaliteit te verminderen? 
Denk ook aan de regionale invulling 
van het NSP.

Op blz. 9, 10 en 11 wordt ingegaan 
op de doelstellingen voor 
waterkwaliteit en is sprake van een 
“technische doelafleiding … die erop 
neerkomt dat de ecologische doelen 
de resultante zijn van de huidige 
toestand plus het gezamenlijke 
effect van alle als effectief 
beoordeelde maatregelen … Deze 
aanpak heeft geleid tot meer 
realistische doelen, die beter 
aansluiten bij de daadwerkelijke 

- De landelijke afspraak uit 2018 slaat op het niet 
toepassen van doelverlaging zoals bedoeld in art. 4.5 
van de KRW. Dit betreft de situatie dat de doelen niet 
haalbaar zijn of onevenredig kostbaar. In het 
voorliggende programma is uitvoering gegeven aan de 
genoemde landelijke afspraak. Dit laat onverlet dat op 
technische gronden de doelen voor de komende 
planperiode lager (maar ook hoger) kunnen zijn dan de 
doelen in de periode 2016 – 2021. Dit heeft niet te 
maken met onhaalbaarheid of onevenredig kostbaar, 
maar met de uitkomsten van de voor elk waterlichaam 
uitgevoerde watersysteemanalyses. Zoals toegelicht in 
het voorliggende programma konden dankzij die 
analyses nu voor elk waterlichaam meer realistische en 
goed onderbouwde maatwerkdoelen worden afgeleid. 
Daarbij is door de waterschappen de landelijk 
vastgestelde Handreiking KRW-doelen (STOWA, 2018) 
gevolgd. 

- Zie ook het antwoord op de vorige vraag. Op blz. 11 
wordt gesproken over het doelbereik voor KRW-
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potentie van de KRW-
waterlichamen.” Op blz. 11 wordt 
toegelicht hoe de huidige KRW 
voorziet in ‘doelverlaging’, maar 
staat ook: “Landelijk is in de 
Stuurgroep Water (april 2018) 
afgesproken om vast te houden aan 
de ambitie om invulling te geven 
aan de KRW-doelen in de periode 
2022-2027 en pas gedurende deze 
periode een besluit te nemen over 
het toepassen van doelverlaging 
wanneer in 2027 het KRW-doel niet 
kan worden gerealiseerd.”

Vragen: Hoe verhoudt de landelijke 
afspraak om pas gedurende de 
periode 2022-2027 een besluit te 
nemen over het toepassen van 
doelverlaging zich met het feit dat in 
dit Regionaal Waterprogramma nu 
al wordt besloten tot doelverlaging? 
Is er bekend hoe ‘Europa’ staat 
tegenover deze ‘technische 

oppervlaktewateren. Daarbij wordt gesteld dat de 
KRW-doelen overeenkomstig landelijke afspraken nu 
niet verlaagd zijn op basis van de in artikel 4.5 KRW 
opgenomen criteria (onhaalbaar of onevenredig 
kostbaar), maar dat dat later mogelijk wel aan de orde 
kan komen. Derhalve was operationalisering van die 
criteria nu nog niet nodig.

Voor elke van de drie deelprogramma’s 
(oppervlaktewater, grondwater en veiligheid) geldt 
overigens dat de voorgestelde provinciale maatregelen 
passen binnen het door PS vastgestelde kader van de 
meerjarenbegroting.

- De provincie heeft daar geen invloed op. Overigens is 
het stapeleffect ook een door het Rijk en het Ctgb zelf 
onderkend probleem. Wij wijzen u op de toezeggingen 
die de minister van landbouw in oktober 2020 aan de 
Tweede Kamer heeft gedaan, n.a.v. een advies van het 
Ctgb; zie deze brief.

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/brieven_regering/detail?id=2020Z20190&did=2020D43386
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doelafleiding’? En wat zijn de 
denkbare juridische consequenties?

Op verschillende plaatsen (bijv. blz. 
11) wordt in het Regionaal 
Waterprogramma gesproken over 
‘haalbare en betaalbare 
maatregelen’. De betaalbaarheid 
wordt echter nergens 
geoperationaliseerd. 

Vraag: Hoe bepaalt het College 
welke maatregelen ‘betaalbaar’ zijn 
en wanneer een maatregel te duur 
is om uit te voeren? 

Op blz. 12 staat: “De regionale 
overheden hebben beperkt invloed 
op het chemisch doelbereik omdat 
bijvoorbeeld het toelatingsbeleid en 
het gebruik van 
gewasbeschermingsmiddelen 
landelijk worden bepaald.”

Vraag: Welke invloed kan de 
provincie uitoefenen op de 

Volledigheidshalve citeren wij in dit verband nog een 
passage uit het regeerakkoord van het nieuwe Kabinet: 
‘We intensiveren de ingezette omslag naar 
geïntegreerde gewasbescherming door het stellen van 
tussendoelen, bevorderen van innovatie en 
precisielandbouw, stimuleren van groene alternatieven 
en loskoppelen van verkoop en advies. We stemmen de 
normen voor het gebruik van middelen af op de 
Kaderrichtlijn Water.’

- Wij verwijzen hiervoor naar het antwoord op een 
ongeveer gelijkluidende vraag van de VVD.

- De stand van zaken is als volgt:
Veldlab bloembollen op zand. 
Er is in november2021 door PS  een motie aangenomen 
om met een kwartiermaker een veldlab tot stand te 
brengen. Het veldlab moet zich gaan richten op de 
teelt, op de bedrijfskant. Wij hebben met partijen in de 
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werkwijze van het CTGB inzake de 
toelating van 
gewasbeschermingsmiddelen 
waarbij geen enkel inzicht is in het 
cumulatieve effect van gebruikte 
middelen in lucht en water?

Op blz. 15 spreekt het College over 
de KRW-pilot zoals afgesproken in 
het coalitieakkoord. Deze pilot vindt 
plaats in een drietal deelprojecten: 
Uitgeester- en Heemskerkerbroek 
(HHNK), Sloterplas (AGV), 
Amstelveense Poel (Rijnland).

Vraag: Hoe wordt deze pilot feitelijk 
uitgevoerd en is er al iets te zeggen 
over resultaten?

Op blz. 15 wordt gesproken over 
‘een stimuleringsprogramma voor 
biologische bollenteelt, met de 
focus op percelen die in de 
nabijheid van natuurgebieden 
liggen’.

regio contact om het veldlab in 2022 van de grond te 
krijgen.

Het moet een expertisecentrum  worden voor het 
ontwikkelen  van kennis/technieken voor de 
geïntegreerde  en biologische bloembollenteelt.  Het 
veldlab wordt opgezet in een samenwerking van o.a. 
telers, KAVB (vereniging van bloembollentelers), 
waterschap, onderzoekscentrum Vertify, telers (o.a. 
NLG-Holland) en onderwijs- en kennisinstellingen. De 
opzet is om milieuvriendelijker te boeren zonder risico 
op opbrengstderving door ziekten en plagen. 

Belangrijke aspecten hierin zijn raskeuze (oftewel 
resistentie), bemesting, gewasrotatie, bodem en 
natuurlijke plaagbestrijding. Er wordt samengewerkt 
door uitvoering van verscheidene pilots.

Tevens zullen agrariërs worden begeleid in de transitie 
naar een meer geïntegreerde aanpak van hun 
bedrijfsvoering. Resultaten uit dit veldlab  zullen in 
samenwerking met o.a. Greenport NHN en de telers 
van NLG Holland  worden uitgerold in de praktijk. 
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Vraag: Kunt u iets meer zeggen over 
de aard van dit 
stimuleringsprogramma en de 
mogelijk al bereikte resultaten?

Wat we verder hebben gedaan is een opdracht 
verleend. Werktitel: Transitie atelier biologische 
Bloembollen Noord-Holland. 

Het betreft het bevorderen proces van omschakelen 
naar biologische bloembollenteelt in de praktijk vanuit 
het perspectief van de bloembollenteler. Dit richt zich 
op de ondernemer, de belemmeringen, risico’s om over 
te stappen naar biologisch en daar oplossingen voor 
vinden.

Verder is er via het landelijk milieuoverleg 
bloembollen inzet op verduurzaming teelt, 
waterkwaliteit etc.

9 Bas de Wit 
/ VVD

15.d. Zaal Kwartaalverslag 
greenport Aalsmeer

Waarom ontvangen wij niet ook een 
kwartaalverslag van de Greenport 
NHN? Ik zou daar prijs op stellen.

10 Bas de Wit 
/ VVD

16.f. Rommel Propositie Stikstof en 
Natuur

• Hoe verhoudt deze 
propositie zich tot de 
provinciale 
stikstofdoelen zoals 

Volgt volgende week.

Greenport NHN produceert geen kwartaalverslagen. De actuele informatie wordt geplaatst op de 
website van Greenport NHN https://www.greenportnhn.nl/nieuws en Greenport NHN werkt met 
nieuwsbrieven.
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vastgesteld door PS in 
2021 in algemene zin, 
en specifiek met het oog 
op de focus op de KDW 
(propositie geeft een 
genuanceerder beeld in 
paragraaf 2.1 dan de 
huidige provinciale 
stikstofdoelen die louter 
koersen op de KDW)? 

• Wat wordt bedoeld met 
lock-ins op pagina 3 
onder 2.2? In welke 
mate is er nu reeds 
sprake van lock-ins in 
Noord-Holland, en op 
welke plekken is dit 
risico aanwezig in de 
provincie? 

• Op pagina 4 wordt 
gesproken over 
gebiedsplannen per 
gebied en opgesomd 
voor een provincie? 
Kunt u toelichten hoe 
individuele 



Technische vragen

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

gebiedsplannen in een 
bepaald gebied (niet 
zijnde de provincie als 
geheel) zich verhouden 
tot het gebiedsplan van 
de hele provincie? 
Waartoe dient het 
gebiedsplan per gebied, 
en waartoe het 
gebiedsplan per 
provincie? 

• In 2023 moeten de 
gebiedsplannen voor 
Wsn gereed zijn. Hoe 
verhouden die plannen 
zich tot de latere 
uitwerking van de 
gebiedsplannen op 
andere onderwerpen 
(pagina 4 onder 3.3)? 
Hoe wordt voorkomen 
dat in de plannen tot 
2023 besluiten/acties 
worden gedaan met een 
onomkeerbaar effect op 
de speelruimte bij de 
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uitwerking van de 
bredere plannen? 

• Onder 3.4 lezen we dat 
het RIVM betrokken 
wordt bij het opstellen 
van regionale doelen 
per N2000-gebied voor 
stikstof. Waarom is deze 
betrokkenheid van het 
RIVM er niet geweest 
toen PS de 
stikstofdoelen voor 
Noord-Holland heeft 
vastgesteld in 2021? 
Hoe worden inzichten 
van het RIVM 
meegenomen in de 
Noord-Hollandse 
stikstofdoelen? 

• Wat moet de rol en 
meerwaarde van de 
landelijke regieorganisatie 
zijn zoals onder 3.6 
voorgesteld?
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11 Bas de Wit 
/ VVD

11.a. Loggen Regionaal 
Waterprogramma

• Het Regionaal 
Waterprogramma stelt 
doelen en maatregelen 
voor. De effecten worden 
gemonitord. Op basis van 
welke informatie is 
gekomen voor het voorstel 
met de opgenomen doelen 
en door te voeren 
maatregelen? Waren er ook 
andere scenario's met 
variatie in doelen en/of te 
nemen maatregelen? Wat 
waren de overwegingen om 
tot dit pakket te komen, en 
niet andere? 

• "Zo stelt de provincie, op 
voorstel van de 
waterschappen, de 
ecologische KRW-doelen 
vast van de regionale 
oppervlaktewaterlichamen." 
Wat zijn de voorstellen van 
de waterschappen geweest 
voor de thans voorliggende 
KRW-doelen, en waarom 

- Voor oppervlaktewater zijn de ecologische doelen door 
de waterschappen afgeleid volgens de in het 
programma genoemde landelijke handreiking. Deze 
handreiking biedt geen ruimte voor variatie in doelen 
op basis van scenario’s. De maatregelen, die 
grotendeels door de waterbeheerders worden 
uitgevoerd, zijn 1 op 1 gerelateerd aan de doelen.

Voor grondwater is aangesloten op landelijke en 
Europese doelen en beoordelingsprotocollen. Daarbij is 
gebruik gemaakt van metingen van 
grondwaterkwaliteit, grondwaterstanden en 
waterbalans. Bij de beoordeling is in het bijzonder 
aandacht besteed aan beschermde gebieden. Dit zijn de 
drinkwaterwinningen, natuurgebieden en 
oppervlaktewateren. Bepaald is welke maatregelen 
precies nodig zijn om een goede toestand van het 
grondwater te bereiken of te behouden. Doelen, en in 
samenhang hiermee maatregelen, zijn niet gevarieerd.

Voor overstromingsrisico’s is ook aangesloten op 
landelijke en Europese doelen, verplichtingen en 
beoordelingsprotocollen. Zo is er een Europese 
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heeft de provincie deze wel 
of niet (ongewijzigd) 
overgenomen?

• "Daarbij zal een provinciale 
rol nader worden bekeken, 
welke mogelijk kan liggen in 
het bevorderen van de 
integraliteit met andere 
beleidsopgaven en 
gebiedsprocessen." Welke 
overwegingen liggen ten 
grondslag aan het wel of 
niet invullen van een 
provinciale rol? Hoe wordt 
die rol afgebakend? Welke 
middelen heeft de provincie 
beschikbaar om een rol in te 
vullen? 

• Een van de provinciale 
maatregelen is het mogelijk 
kopen van landbouwgrond 
in Stichte Ankeveense 
Plassen. Waarom overweegt 
de locatie in dit gebied 20 
hectares aan te kopen, of 
andersom gesteld: waarom 

verplichting die voortvloeit uit de Richtlijn 
Overstromingsrisico’s over het actueel houden van 
overstromingsrisico -  en overstromingsgevaarkaarten.  
Daarnaast heeft de provincie wettelijke taken omtrent 
het aanwijzen, normeren en beoordelen van de 
omgevingswaarden van de regionale keringen en 
beoordelen van versterkingsprogramma’s primaire en 
regionale keringen. Tevens worden in het Nationaal 
Waterprogramma 2022-2027 en het Deltaprogramma, 
kaders gesteld voor provinciaal beleid die terug komen 
in de doelen en maatregelen van het Regionaal 
Waterprogramma 2022-2027.  

- De voorstellen van de waterschappen zijn ongewijzigd 
overgenomen. In Rijn-westverband zijn de 
waterschappen en de provincies samen opgetrokken 
voor wat betreft de aanpak van de doelafleiding en is 
de landelijke handreiking gevolgd. Dit is een in hoge 
mate gestandaardiseerd proces geweest, waar nodig 
aangevuld met expert judgement door specialisten van 
de waterschappen.



Technische vragen

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

willen eigenaren aan de 
provincie verkopen? Wat 
wordt de bestemming van 
de grond? Wie wordt de 
gebruiker van die grond? 

• Wanneer zijn de resultaten 
te verwachten van de 3 
KRW-pilots in Noord-
Holland (pagina 15)? Is al 
iets te zeggen hoe de pilots 
tot dusver ervaren worden 
door deelnemers van de 
pilots? Hoe kunnen 
voordelen van de pilots ook 
in andere gebieden worden 
vertaald? 

• In welke mate is informatie 
beschikbaar over het 
gebruik van de subsidies die 
via het Landbouw Portaal 
verstrekt worden? Ik doel 
hier op verhoudingsgetallen 
over de deelname van 
agrarisch bedrijven ten 
opzichte van het totaal 
aantal bedrijven in Noord-

- Deze vragen kunnen nu nog niet goed beantwoord 
worden. Over de uitwerking van de provinciale rol t.a.v. 
de  DAW zullen de gesprekken nog gaan plaatsvinden. 
Wat het bevorderen van de integraliteit betreft doelen 
wij op de samenhang met provinciale kerntaken als 
natuur en de maatregelen die wij in dat kader nemen.

- Het KRW-waterlichaam Stichtse Ankeveense Plassen 
heeft tevens de status Natura-2000-gebied, hetgeen de 
provinciale betrokkenheid bij deze maatregel verklaart. 
Het gebied is in beheer bij Natuurmonumenten. Er zal 
inderdaad onderzoek worden gedaan naar de mogelijke 
aankoop van 20 ha, als (indirect) middel om de 
fosfaatbelasting van de gebieden te verminderen. Die 
belasting is de belangrijkste oorzaak van de 
tekortschietende waterkwaliteit.

- Wanneer de resultaten beschikbaar zijn, is nog niet 
voor alle drie projecten te zeggen.

Het project Sloterplas (AGV) is het verst. Dit project is 
bedoeld om praktijkonderzoek te doen naar een manier 
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Holland of specifieke regio's 
binnen Noord-Holland? 

• Wanneer wordt het 
programma tegen 
bodemdaling in Laag 
Holland verwacht ter 
bespreking in NLG? 

• o In de Wieringermeer 
is beleid om via hevels 
en inlaten zoetwater 
binnen te halen. De 
afgelopen jaren is de 
toevoercapaciteit 
toegenomen. Zoals 
beschreven in het 
Regionaal 
Waterprogramma blijft 
de vraag naar zoetwater 
stijgen, o.a. voor 
beregening van 
gewassen. Hoe 
verhoudt het aanbod 
van zoetwater zich tot 
de verwachte vraag in 
2022-2027 in de 
Wieringermeer? Welke 

om het teveel aan voedingstoffen in het KRW-
waterlichaam Sloterplas te verminderen 
(stikstoflimitering). Eind 2020 werd voor dit project een 
provinciale subsidiebeschikking afgegeven. Naar 
verwachting zal de uitvoering van het praktijkonderzoek 
in 2022 kunnen plaatsvinden, en vervolgens vindt 
gedurende enige tijd monitoring van de resultaten 
plaats.

Voor het project baggeren Amstelveense Poel (Rijnland) 
is medio 2021 een provinciale subsidie toegezegd. Het 
project is bedoeld om in het gelijknamige KRW-
waterlichaam op kleine schaal een baggerpilot uit te 
voeren. Aldus kan de vraag worden beantwoord of 
grootschalig baggeren van de Amstelveense Poel een 
substantiële bijdrage kan leveren aan de verbetering 
van de waterkwaliteit. Alvorens de baggerpilot wordt 
gestart zullen een haalbaarheidsstudie en een 
variantenanalyse worden uitgevoerd en zal op basis 
daarvan een ‘go/no-go besluit’ worden. Bij een go-
besluit zal de pilot worden uitgevoerd en gedurende 
drie jaar monitoring van de effecten plaatsvinden. 
Helaas bleek vorig jaar dat het project moest worden 
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mogelijkheden zijn er 
om desnoods te 
aanvoer te vergroten?

stilgelegd vanwege een verzoek van RWS om 
vrijgekomen zand van de A9 af te voeren naar de 
Amstelveense Poel. Inmiddels is duidelijk dat dit niet 
doorgaat, waardoor het project weer kan worden 
opgestart (om te beginnen het uitvoeren van de 
haalbaarheidsstudie). De vertraging betekent dat de 
afronding van het derde monitoringsjaar naar 
verwachting eerst medio 2026 zal kunnen plaatsvinden, 
in plaats van het eerder geplande eind 2025. Naar 
verwachting zullen voor eventuele toepassing van de 
resultaten op andere projecten ook de resultaten na 
één jaar monitoring al wel richting kunnen geven.

Met het project Uitgeester- en 
Heemskerkerbroekpolder (HHNK) is nog niet gestart. 
Naar verwachting zal de subsidieaanvraag dit jaar door 
HHNK worden ingediend en beschikt. In deze pilot gaan 
provincie en HHNK met de landbouw, 
terreinbeheerders, gemeenten en inwoners aan de slag 
om het oppervlaktewater gezond te maken. Er is voor 
dit gebied gekozen omdat de kansen goed lijken om 
met name fosfaat in het water te verminderen en de 
inrichting en beheer van het water natuurvriendelijker 
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te maken. Het gebied bestaat uit een tuinbouwgebied, 
een stedelijk gebied en een weidegebied, die elk hun 
eigen knelpunten en kansen hebben en eigen aanpak 
krijgen. 

- Op het ijkmoment december 2021 hadden in totaal 
zo’n 1.500 agrariërs gebruikt gemaakt van de 
mogelijkheid om gesubsidieerde (bovenwettelijke) 
verbetermaatregelen uit te voeren. Er zijn in totaal zo’n 
2.900 ondernemers die voor deelname in aanmerking 
komen. De maatregelen worden uitgevoerd na 
advisering door een gespecialiseerde coach en 
betreffen bewezen technieken. De maatregelen zijn 
verdeeld in een vijftal thema’s, in het Landbouwportaal 
is terug te vinden om welke maatregelen het gaat.

Tot begin 2021 is er door de 3 waterschappen in totaal 
€4,9 miljoen subsidie beschikbaar gesteld voor deze 
maatregelen ter verbetering van de bodem- en 
waterkwaliteit. De deelnemende agrariërs hebben hier 
bovenop gezamenlijk €19,1 miljoen geïnvesteerd. 
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- Volgens de huidige planning zullen wij in februari ’22 
het conceptprogramma aan u kunnen toezenden. Het 
betreft een integraal programma Laag Holland waarvan 
het tegengaan van bodemdaling/reduceren van de 
CO2-uitstoot één van de doelstellingen is. Wij leggen dit 
conceptprogramma vervolgens voor aan onze partners 
om ook hun reactie en hun inbreng op het programma 
te vernemen. Naar verwachting in het derde kwartaal 
van dit jaar zullen wij het definitieve programma aan 
uw Staten kunnen aanbieden.

- De zoetwatervoorziening van de Wieringermeer is geen 
onderdeel van het Regionaal Waterprogramma maar 
van Deltaprogramma Zoet Water. Daarbij wordt 
allereerst gekeken naar het hoofdwatersysteem en 
vervolgens naar de regionale zoetwatervraag. 
Afspraken worden vastgelegd in verordeningen en 
gebiedsprogramma’s.

13 Ines Kostic 
/ PvdD

11.a. Loggen Regionaal 
Waterprogramma

1. Blz. 6: “Onder meer door middel 
van het in de Voedselvisie (2021) te 
omschrijven landbouwbeleid, dat er 

1. Inderdaad, gewasbeschermingsmiddelen zijn van invloed op 
de ecologische kwaliteit. Dit wordt steeds meer 
daadwerkelijk aangetoond.
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mede op gericht is het gebruik van 
gewasbeschermingsmiddelen te 
verminderen, heeft de provincie ook 
invloed op de chemische 
waterkwaliteit.” 

Hebben 
gewasbeschermingsmiddelen niet 
juist (ook) effect op de ecologische 
waterkwaliteit? 

2. Blz. 6 ‘Samenwerkingsstructuur’: 
De doorwerking van de 
doelstellingen van de KRW verloopt 
via het opstellen van 
stroomgebiedsplannen en regionale 
plannen.

Hoe verloopt de doorwerking van 
de doelstellingen van de KRW naar 
het Regionaal Waterprogramma 
2022-2027 van de provincie?

2. Met het programmeren van de maatregelen in het regionaal 
waterprogramma draagt de provincie bij aan de gestelde 
doelen.

3. Ad a) Het betreffende document hebben wij voor u online 
gezet: hier.
Ad b) Op 12 mei 2021 (1139599/1613912) en 14 oktober 
2021 (1139599/1714270) hebben wij u geïnformeerd over de 
uitkomsten van de inventarisatie naar (potentieel) zeer 
zorgwekkende stoffen (ZZS) naar lucht en naar water 
(indirecte lozingen richting vuilwaterriool) bij de bedrijven 
waarvoor Gedeputeerde Staten (GS) onder de Wet algemene 
bepalingen Omgevingsrecht (Wabo) bevoegd gezag zijn. Er 
zijn 7 niet-afvalbedrijven (excl. Tata Steel) die ZZS emissies 
hebben richting water (indirect lozing richting het riool). 
Hieruit kwam naar voren dat bij geen enkel bedrijf de 
milieukwaliteitsnorm1 voor zover beschikbaar werd 
overschreden. Uit de ZZS inventarisatie van Tata Steel kwam 
naar voren dat er sprake was van een overschrijding van de 
lozing van kwik op het vuilwaterriool. De OD NZKG heeft een 
handhavingstraject gestart om de lozing van kwik op het 
vuilwaterriool stop te zetten. Tata Steel voert het 
kwikhoudend afvalwater nu af naar een erkende verwerker. 
Ook heeft Tata Steel twee vergunningaanvragen ingediend 
om het kwikhoudende afvalwater (hoogovengascondensaat) 
op te slaan om de afvoerfrequentie te verlagen. Voor de 
lange termijn is Tata Steel onderzoek aan het doen naar 
mogelijkheden om het kwikhoudende afvalwater te 
behandelen op eigen terrein, zodat het voldoet aan de 
normen en alsnog kan worden geloosd op het vuilwater riool.
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3. Blz. 7: Delta-aanpak 
waterkwaliteit:

a) Welke landelijke VTH-afspraken 
zijn begin 2021 gemaakt om ZZS-
lozingen tegen te gaan?

b) Hoever is de provincie met de 
aanpak van (p)ZZS-lozingen? ? 
Welke bedrijven betreft het en 
hebben deze al een VRP 
(Vermijdings- en 
Reductieprogramma) bij de 
provincie ingediend (uiterlijk 31-12-
2020), zijn vergunningen BBT-proof 
en worden de vergunningen 
nageleefd? 

4. De provincie faciliteert hengelen 
en verhuurt visrechten. 
Tegelijkertijd zijn  we 

Bedrijven die ZZS emitteren moeten deze emissies 
minimaliseren en voor de emissies naar lucht een 
vermijdings-en reductieprogramma (VRP) indienen. De 
verplichting tot het opstellen van een VRP volgt uit het 
rechtstreeks werkende regelgeving (Activiteitenbesluit 
milieubeheer). Deze plicht geldt op dit moment niet 
betreffende lozingen. Met de inwerkingtreding van de 
Omgevingswet zal deze plicht ook voor lozingen gelden. 
Omgevingsvergunningaanvragen worden aan de geldende 
BBT-documenten getoetst zoals aan de Algemene 
Beoordelingsmethodiek 2016 (ABM) waarin lozing van ZZS is 
behandeld. 

De OD NZKG zal de vergunningen indien nodig aan de 
geldende BBT-documenten aanpassen conform het 
programma Programmatisch actualiseren. 

1 milieukwaliteitsnorm: de concentratie van een bepaalde 
verontreinigende stof of groep van verontreinigende stoffen 
in water, in sediment en biota die ter bescherming van de 
gezondheid van de mens en het milieu niet mag worden 
overschreden.

4. Ad a) Lood hoort niet thuis in het milieu maar het gebruik van 
vislood leidt voor zover ons bekend niet tot overschrijding 
van de geldende KRW-norm.

Ad b) Zie het antwoord op vraag a.
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verantwoordelijk voor bescherming 
van een gezonde leefomgeving, 
natuur en milieu (o.a. water). De 
schade die hengelen op meerdere 
van die vlakken veroorzaakt raakt 
dus aan provinciaal beleid.

a) Is de provincie zich ervan bewust 
dat hengelen een belangrijke bron is 
van vervuiling van water door het 
zeer giftige lood (ZZS) en dat 
ondanks alle Green Deal afspraken 
dit probleem niet verminderd is? 

b) Een van de belangrijke 
uitgangspunten van de KRW is dat 
er geen achteruitgang van de 
waterkwaliteit mag plaatsvinden. 
Erkent de provincie dat meer 
vislood in het milieu een 

Ad c) In het programma wordt uitsluitend de feitelijke 
omstandigheid benoemd dat het water in Noord-Holland ook 
door vissers wordt gebruikt. Zie verder het antwoord op 
vraag a.

5. Ja dat klopt; het al dan niet handhaven is een 
verantwoordelijkheid van de waterbeheerders. 

6. Dit is niet bekend. Er wordt binnen het DAW wel gekeken 
naar indicatoren om het effect van de maatregelen beter te 
kunnen monitoren, maar het blijft lastig.

7. De mogelijkheden kunnen beperkt zijn, afhankelijk van de 
afmetingen van het water en de functie(s) die het 
betreffende water heeft, zoals de vaarfunctie.

8. Dat is toegelicht in het regionaal waterprogramma, op blz. 
10: ‘Een verklaring daarvoor is de nieuwe wijze van 
doelafleiding. Waar in de periode 2016-2021 vaak 
zekerheidshalve de defaultwaarden werden overgenomen 
liggen er dankzij de watersysteemanalyses nu meer 
realistische en goed onderbouwde maatwerkdoelen.’ 
De defaultwaarde is veelal 0,6 EKR, dit is in beginsel de 
maximale score voor niet-natuurlijke wateren. Op één na 
(het Naardermeer) hebben alle KRW-
oppervlaktewaterlichamen in Noord-Holland een niet-
natuurlijke status.

9. Het peilbeheer dat waterschappen uitvoeren vindt plaats 
binnen het betreffende peilbesluit en dus binnen de 
randvoorwaarden voor het faciliteren van de 
gebruiksfuncties in het gebied.

10. Ad a) Dit betreft het instrument anlb (agrarisch natuur- en 
landschapsbeheer). Voor het anlb onderscheiden we de 
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achteruitgang van de waterkwaliteit 
betekent?

c) Hoe rijmt het faciliteren en nu 
zelfs expliciet opnemen van het 
‘belang’ van hengelsector in een 
programma dat bedoeld is 
waterproblemen aan te aanpakken, 
met het feit dat de sector een 
belangrijke bron is van ZZS? 

5. Klopt het dat het gebruik van lood 
een Waterwetvergunningplichtige 
activiteit is? Wie is verantwoordelijk 
dat dit wordt nageleefd?

6. Blz. 7: Deltaplan agrarisch 
waterbeheer (2013), opgesteld door 
LTO en uitvoering maatregelen op 

volgende vier leefgebieden: open grasland, open akkerland, 
droge dooradering en natte dooradering. Deze vier 
leefgebieden zijn de vier agrarische natuurtypen van de Index 
Natuur en Landschap. Daarnaast wordt gewerkt met een 
categorie water. Alleen agrarische collectieven komen voor 
subsidie in aanmerking.

Ad b) Soms is inderdaad nog nader onderzoek nodig. Hier 
wordt gedoeld op nutriëntenbronnen in Natura2000-
gebieden.

11. Wij verwijzen u hierbij naar de beantwoording van de vraag 
over de KRW-pilots van de VVD.

12. Voor een beschrijving van wat het programma inhoudt en 
wat de stand van zaken is, verwijzen wij u naar de 
beantwoording van de  daarover door GL  gestelde vraag.

Voor wat betreft de tweede vraag: wij kunnen u melden dat 
binnen een afstand van 1 km tot het NNN het areaal bollen- 
en bloemengebied in N-H momenteel ruim 7.000 ha 
bedraagt. 

Ons antwoord op de derde vraag luidt: de provincie heeft 
geen doelstelling in ha of aantal bedrijven met betrekking tot 
omvorming naar biologisch. De provincie zet in op de verdere 
verduurzaming van de bollenteelt en wij stimuleren de 
omvorming naar biologisch.

13. Op de pachtgronden binnen het NNN is het gebruik van alle 
bestrijdingsmiddelen niet toegestaan. Daarnaast geldt voor 
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vrijwillige basis: wat heeft dit plan 
concreet aan emissiereductie van 
nutriënten (stikstof, fosfor) en 
landbouwgif opgeleverd? 

7. Blz. 10: ‘Er zijn beperkte arealen 
beschikbaar voor natuurvriendelijke 
oevers.’

Wat wordt hiermee bedoeld? 
Grondgebruik is toch een keuze?

8. Blz. 10: Kunt u uitleggen waarom 
de doelen vaak lager zijn dan in de 
periode 2016-2021?

‘Met die relativering kan wel 
worden vastgesteld dat de doelen in 
de periode 2022-2027 vaker lager 

percelen buiten het NNN dat langs waterkanten spuit- en 
mestvrije zones worden gehanteerd.

14. Ad a) De provincie neemt, samen met de waterschappen, 
deel aan het Landbouwportaal N-H waarmee agrariërs in 
staat worden gesteld bovenwettelijke maatregelen te nemen 
die emissies van gewasbeschermingsmiddelen naar grond- of 
oppervlaktewater voorkomen of beperken. Daarnaast zijn wij 
trekker van het Landelijk Milieu-overleg Bloembollen, waarin 
initiatieven worden genomen voor verdere verduurzaming 
van de teelt. Tevens stimuleren we  biologische bollenteelt.

Ad b) De rol van de provincie in deze is beperkt, zoals is 
toegelicht in het programma. De provincie levert een bijdrage 
aan het verbeteren van de chemische en ecologisch toestand 
van het water. In hoeverre de gezamenlijke inspanning van 
de betrokken overheden en partijen voldoende is voor het 
halen van doelen zal moeten blijken.

15. Ad a) De provincie neemt, samen met de waterschappen, 
deel aan het Landbouwportaal N-H waarmee agrariërs in 
staat worden gesteld bovenwettelijke maatregelen te nemen 
die emissies van niet door gewassen opgenomen nutriënten 
naar grond- of oppervlaktewater voorkomen of beperken. 

Ad b) De rol van de provincie in deze is beperkt, zoals is 
toegelicht in het programma. De provincie levert een bijdrage 
aan het verbeteren van de  ecologisch toestand van het 
water. In hoeverre de gezamenlijke inspanning van de 
betrokken overheden en partijen voldoende is voor het halen 
van doelen zal moeten blijken.
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zijn dan de defaultwaarde van 0,6 
dan in de periode 2016-2021.’

9. Blz. 10:  Als een van de factoren 
van een lagere defaultwaarde wordt 
gegeven dat waterpeilen vast staan. 
Maar dat is feitelijk toch omgekeerd 
denken aan wat nodig is, of een 
keuze is? 

10. Blz. 10: Tabel ‘Maatregelen 
waarvoor de provincie 
initiatiefnemer is’ (link in blauwe 
kader): 

a) Wat wordt bedoeld met de 
maatregel ‘Cofinanciering subsidies 
landbouwmaatregelen’? Welke 
concrete maatregelen gaat de 

16. Hiervoor geldt hetzelfde als voor visrechthebbenden: waar 
dat nodig is zullen milieu- en natuurorganisaties worden 
betrokken.

17. Wij nemen aan dat u doelt op pagina 14 van het programma 
waar wordt ingegaan op de aanleg van natuurvriendelijke 
oevers in provinciale vaarwegen. Belangenafweging is 
afhankelijk van de concrete situatie, waarbij we opmerken 
dat belangen elkaar niet altijd (volledig) in de weg hoeven te 
zitten. 

19. Op dit moment wordt voorzien dat de provincie een bijdrage 
van 25.000 euro zal leveren.
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provincie nemen en in welke mate 
verbeteren die de waterkwaliteit? 

 

b) Blz. 10: Tabel ‘Maatregelen 
waarvoor de provincie 
initiatiefnemer is’ (link in blauwe 
kader):

Wat voor onderzoek is hier nodig? 
Zijn nutriëntenbronnen nog niet 
bekend? De aanpak ook niet? 

 

11. Blz. 15: Wat is geleerd uit de 
drie KRW-pilots? 
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12. Blz. 15: ‘Specifiek voor de 
bollenteelt zal de provincie starten 
met een stimuleringsprogramma 
voor biologische bollenteelt, met de 
focus op percelen die in de 
nabijheid van natuurgebieden 
liggen.’ 

Wat houdt dit 
stimuleringsprogramma in? Hoeveel 
hectare bollenteelt ligt in de 
nabijheid van natuurgebieden? 
Welk percentage hiervan wil de 
provincie in 2027 hebben 
omgevormd naar biologisch 
(meetbare doelen)?

 

13. Blz. 16: ‘Pachtbeleid: De 
provincie heeft ca. 1.800 hectare 
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grond in eigendom die tijdelijk aan 
agrariërs wordt verpacht, alvorens 
de grond een definitieve 
bestemming krijgt.’ 

Is glyfosaat nog steeds het enige 
landbouwgif dat de provincie 
pachters verboden heeft te 
gebruiken? Zijn er andere 
beperkingen gesteld in de 
pachtcontracten ter verbetering van 
de waterkwaliteit?

14. Landbouwgif is een grote 
oorzaak van niet halen ecologische 
en chemische doelen 
waterkwaliteit.

a) Wat doet de provincie concreet 
en in welk tempo om landbouwgif 
te verminderen in de verschillende 
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teelten: bollenteelt, akkerbouw en 
grondgebonden landbouw 
(melkveehouderij)? 

b) Is dit voor de betreffende 
parameters voldoende om de 
doelen in 2027 te halen?

15. Nutriënten (stikstof, maar vooral 
fosfor) is een grote oorzaak van niet 
halen ecologische doelen 
waterkwaliteit. 

a) Wat doet de provincie concreet 
en in welk tempo om de uitspoeling 
van meststoffen naar het 
oppervlaktewater te verminderen in 
de verschillende teelten: 
bollenteelt, akkerbouw en 
grondgebonden landbouw 
(melkveehouderij)? 



Technische vragen

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

b) Is dit voor de betreffende 
parameters voldoende om de 
doelen in 2027 te halen?

16. Vraag over Nota van 
Beantwoording, p.9: “Wat de KRW-
pilots betreft zullen waar nodig 
belanghebbenden, waaronder 
visrechthebbenden, bij de 
uitvoering worden betrokken.”

Worden milieu- en 
natuurorganisaties hier ook actief 
bij betrokken? 

17.  Op p.9: “Hierbij wordt rekening 
gehouden met andere belangen 
voor zover het past binnen het 
beleid en de beschikbare middelen.” 



Technische vragen

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

Hiermee dreigt te worden getornd 
aan het belang van gezond water 
(milieu) en sterke natuur. Hoe vindt 
de afwegingen van andere belangen 
waarop gedoeld wordt precies 
plaats? 

19. “De provincie Noord-Holland is, 
in het kader van het programma 
Waterrecreatie, in gesprek met 
Sportvisserij MidWest Nederland 
om in de eerste helft van 2022 een 
omruilactie te organiseren waarbij 
sportvissers hun vislood kunnen 
omruilen voor een alternatief 
(milieuvriendelijk) product.”

Hoeveel geld is hiervoor 
gereserveerd?
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Ines Kostic 6.d. Olthof Stand van zaken Tata 
Steel

1. Zie de brief van I&W d.d. 1 
december 2021: Tata Steel 
geeft in haar brief d.d. 4 
oktober 2021 aan dat zij 
voor het einde van het 
eerste kwartaal 2022 
verwacht de uitstoot van 
PAK-stoffen met 50% te 
hebben gereduceerd. O.a. 
door maatregelen als 
‘deuremissies’ bij de 
Kookgasfabriek 2 te 
verminderen, betere 
filtering van PAK uit 
rookgassen sinterfabriek 
door injectie van actief kool 
in de rookgassen en door bij 
de gloeiovens van de 
Koudbandwalserij een 
rookgas-
naverbrandingsinstallatie te 
bouwen.
a) Hoe verhouden deze 

1A): Het traject van intensief toezicht bij de Kookfabrieken 2 
heeft er toe geleid dat de norm voor de deuremissies bij de 
Kooksfabrieken inmiddels is aangescherpt tot het niveau 
zoals beschreven in de BREF en de betreffende BBT-
maatregelen. Hiermee wordt het lage niveau vastgelegd en de 
ruimte uit de vergunning weggenomen en kunnen we 
handhaven indien de emissies alsnog hoger worden. De 
procedures bij de Sinterfabriek en de Koudbandwalserij zijn 
nog niet afgerond. 

1B): Ja, deze maatregelen zijn of worden opgenomen in de 
vergunning.

2A) Dit betreft voornamelijk de (stof)filterinstallatie bij de 
Pelletfabriek, die is nodig om de deNOx-installatie goed te 
laten functioneren. Ook bij de sinterkoelers en het doekfilter 
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maatregelen zich tot BBT1? 
b) Zijn deze maatregelen 
opgenomen in de 
vergunning? 

2. Zie de brief van I&W d.d. 1 
december 2021: “Voor wat 
betreft loodemissies heeft u 
in het gesprek van 23 
november jl. aangegeven 
dat de maatregelen om een 
reductie van 70% te kunnen 
bereiken aan het einde van 
2023 zijn gerealiseerd.”
a) Met welke maatregel(en) 
bij welke fabriek(en) en/of 
installatie(s) wordt deze 
emissiereductie van 70% 
bereikt? Is dit de DeNOx-
installatie bij de 
Pelletfabriek? 

van de rookgasreinigingsinstallatie van de Sinterfabriek 
worden maatregelen ter reductie van loodemissie voorzien. 

2B) Zie hiervoor de brief aan PS van 8 december 2020 
(kenmerk 152971/1 536892). 

2C) De vergunning is in de ontwerpfase. Alleen het onderdeel 
deNOx installatie is onderdeel van de BBT.

1 Uitvoeringsbesluit van de Commissie van 28 februari 2012 tot vaststelling van de BBT-conclusies (beste beschikbare technieken) op grond van Richtlijn 2010/75/EU van 
het Europees Parlement en de Raad inzake industriële emissies voor de ijzer- en staalproductie (Kennisgeving geschied onder nummer C(2012) 903)Voor de EER relevante 
tekst (europa.eu), 1.4 BBT-conclusies voor cokesfabrieken, als inkapselen van installaties, efficiënte afzuiging van ruimten, Het met de BBT geassocieerde percentage 
zichtbare emissies van alle deuren bedraagt < 5 - 10 %.

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
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b) Is de stikstofreducerende 
maatregel (DeNOx-
installatie) niet al sinds in 
ieder geval 2012, een BBT-
maatregel?2 Zo ja, hoe kan 
het dat Tata deze nu pas 
uitvoert? 
c) Is deze BBT-maatregel 
opgenomen in de 
vergunning?

3. In theorie kan Tata ook 
cokes inkopen in plaats van 
zelf produceren, in de tijd 
die rest totdat de DRI 
operationeel is.
Zo ja, wat zijn de 
belemmeringen voor inkoop 
van cokes: geld (hoeveel?), 
andere belemmeringen?

4. Klopt het dat Tata al bezig is 
met schroot als grondstof 

3. Deze vraag betreft de bedrijfsvoering van Tata Steel zelf, 
daar kunnen wij geen antwoord op geven. Wij hebben Tata 
Steel gevraagd zelf nadere informatie te geven over de inkoop 
van cokes. Tata Steel heeft aangegeven hier binnenkort op de 
eigen website informatie over te publiceren.

2 Uitvoeringsbesluit van de Commissie van 28 februari 2012 tot vaststelling van de BBT-conclusies (beste beschikbare technieken) op grond van Richtlijn 2010/75/EU van 
het Europees Parlement en de Raad inzake industriële emissies voor de ijzer- en staalproductie (Kennisgeving geschied onder nummer C(2012) 903)Voor de EER relevante 
tekst (europa.eu), 1.3 BBT-conclusies voor pelletiseerfabrieken, onder 35, waaronder “II. een andere techniek met een NOX-verwijderingsrendement van ten minste 80 %.”

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:32012D0135&from=EN
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(recycling, circulaire 
economie) voor 
staalproductie, zodat de 
vervuilende fase in het 
staalproces (ijzererts / 
steenkool) kan worden 
overgeslagen3? Zo ja, voor 
welk percentage van de 
productie ongeveer?

5. Als Tata het gebruik van 
schroot opschaalt en/of 
cokes inkoopt, kan zij 
daarmee in theorie op korte 
termijn cokesfabriek 2 
sluiten? 

6. Blz. 5 Plan van aanpak: “ZZS-
minimalisatie: ‘Hieruit 
volgde dat Tata Steel nog 
onvoldoende invulling geeft 
aan deze wettelijke 
verplichting. De vervolgstap 
is dat Tata Steel alle 
bronnen van ZZS beoordeelt 

4. Tata Steel gebruikt inderdaad ook schroot als grondstof (in 
de Oxystaalfabriek). De hoeveelheid verschilt per jaar. De 
cijfers van 2017 t/m 2019 staan in het 
Duurzaamheidsrapport 2019/2020 op blz. 18.

5. Deze vraag betreft de bedrijfsvoering van Tata Steel zelf, 
daar kunnen wij geen antwoord op geven. Wij hebben Tata 
Steel gevraagd zelf nadere informatie te geven over de inkoop 
van cokes. Tata Steel heeft aangegeven hier binnenkort op de 
eigen website informatie over te publiceren.

3 https://opendata.cbs.nl/#/CBS/nl/dataset/83554NED/table?dl=4BF0F  

https://opendata.cbs.nl/#/CBS/nl/dataset/83554NED/table?dl=4BF0F
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en nagaat of aanpakken van 
de emissie van ZZS 
kosteneffectief kan. Als dat 
zo is kunnen de 
maatregelen worden 
voorgeschreven in de 
vergunning.’
Hoever is Tata inmiddels 
met wél voldoende invulling 
geven aan het opstellen van 
het  Vermijdings- en 
Reductieprogramma, 
waarvan de deadline 31 
december 2020 was?

7. Blz. 5 Plan van aanpak: 
“Ongewone voorvallen”. 
Heeft Tata Steel inmiddels 
uitvoering gegeven aan het 
advies van de ILT d.d. 14 
september 20214 om een 
overzicht te geven van de 
geschatte hoeveelheden ZZS 

6. De deadline van 31 december 2020 betrof de ZZS 
inventarisatie, niet die van het Vermijdingsen 
Reductieprogramma (VRP). De OD NZKG legt de laatste hand 
aan de beoordeling van het VRP en naar verwachting wordt 
deze beoordeling eind deze maand afgerond. De staten 
zullen vervolgens zo snel mogelijk geïnformeerd worden over 
de uitkomsten van deze beoordeling.

7. Dit is een aandachtspunt bij de beoordeling van het VRP 
door de OD NZKG.

4 Tata Steel | Zienswijze | Inspectie Leefomgeving en Transport (ILT) (ilent.nl)

https://www.ilent.nl/onderwerpen/toezicht-tata-steel/documenten/zienswijzen/2021/09/14/reactie-ilt-zzs-aanvulling-inventarisatie-tata-steel-14-sept-2021
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die de afgelopen drie jaren 
zijn vrijgekomen bij de 
jaarlijks meer dan 1.200 
ongewone voorvallen (art. 
17, lid 2 Wet milieubeheer)? 
Zo ja, kan dit overzicht aan 
PS worden gestuurd? 

8. Blz. 6 Plan van aanpak: Voor 
de cokesfabriek 2 wordt de 
norm voor deuremissies 
aangescherpt. 
a) Was dit niet al een BBT-
maatregel, ofwel, hadden 
deze normen niet eerder 
kunnen worden 
aangescherpt? 
b) Wat is de oorzaak van de 
hoge emissies door deuren: 
lekkages, onzorgvuldig 
werken (open deuren), 
onvoldoende afzuiging van 
de ruimtes, onvoldoende 
omkapseling van 

8A) Met het uitvoeringsprogramma VTH Tata Steel 2020 – 
2022 is het proces om de vergunningen tegen het licht te 
houden en waar mogelijk aan te scherpen geïntensiveerd. De 
ontwerpbeschikking voor de deuremissies is op 3 september 
2021 gepubliceerd en eind december 2021 is het definitieve 
besluit onherroepelijk geworden. De BBT geeft voor de 
deuremissies een range (5 – 10 %) voor de zichtbare 
rookemissies. Deze was vergund op de bovengrens van 10%. 



Technische vragen

nr Partij en 
indiener

Punt Gedeputeerde Onderwerp Vraag Antwoord

installaties, etc. (zie BBT-
conclusies)?

Door het nemen van BBT-maatregelen (o.a.. Intensief 
onderhoud, vermijden temp. schommelingen, schoonmaken 
van deurafdichtingen, uitvoerige controle op de kooksovens) 
maar ook door vervanging van sponningen en ovendeuren is 
de norm aangescherpt naar de ondergrens van 5%. 

8B) Deuremissies kunnen onder andere ontstaan door het 
vervormen van de staalconstructie tussen frame en deur, 
door het niet goed werken van de reiniging van de 
ovendeuren en -ramen of door het breken van pantserplaten. 
Ook kunnen er deuremissies plaatsvinden door lekkages aan 
het vuurvast aan de kop van de wand of door een 
gedeformeerd plannerluik.

Willemien 
Koning

6.a. Olthof Informatieprotocol 
VTH-taken

Wanneer krijgt PS inzicht in 
nieuwste RIVM rapport met 

De provincie en gemeenten hebben het rapport op donderdag 
6 januari 2022 ontvangen van het RIVM. Het RIVM publiceert 
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bronherleidingsonderzoek van 
diverse stoffen in IJmond?

het rapport in ieder geval uiterlijk vier weken nadat zij het 
aan de provincie en de IJmondgemeenten sturen. Wij streven 
ernaar het rapport zo snel mogelijk openbaar te maken en 
aan PS en de gemeenteraden te sturen.

Willemien 
Koning

6.b. Olthof Informatieprotocol 
VTH-taken

Staat de twee maandelijkse 
informatiebrief zoals benoemd in 
het informatieprotocol standaard 
op de B agenda van NLG?  

Ja.

Willemien 
Koning

6.c. Olthof Beleidsnota VTH-
taken

Beleidsnota uitvoering en 
handhaving. Het coalitieakkoord 
Duurzaam doorpakken is 
opgenomen in het schema op p.6 ? 
Klopt het dat dit akkoord geen 
wettelijk kader is? Kunt u toelichten 
wat de status is van een 
coalitieakkoord in dit schema?

Het antwoord op de vraag staat bovenaan pagina 7: “In het 
Coalitieakkoord 2019-2023 zijn aanvullende kaders 
opgenomen voor de uitvoerings- en handhavingstaken”.

Het klopt dat dit geen wettelijk kader is, dat is alleen de 
bovenste liggende balk in het schema (‘Europese/landelijke 
wet- en regelgeving’). Alle overige kaders bestaan uit 
beleidsdocumenten/-regels (visies, verordeningen, 
beleidsplannen en uitvoeringsstrategieën).

In het akkoord staan prioriteiten benoemd die indirect of 
direct de uitvoering van de VTH-taken raken. De prioriteiten 
in het coalitieakkoord worden in verschillende documenten 
uitgewerkt, bijvoorbeeld het energiebesparingsakkoord, de 
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VTH-uitvoeringsprogramma’s en de dienstverlenings- en 
uitvoeringsovereenkomsten met de OD’s. Die documenten 
worden via het gewone besluitvormingsproces vastgesteld en 
daar kunnen PS vervolgens hun rol pakken (kaderstellend en 
controlerend). Daarom staat het coalitieakkoord in het 
schema ook onder ‘Provinciale Staten’.

Willemien 
Koning

16.f. Rommel Voorbereiding 
bestuurlijk overleg 
stikstof

1. Diverse gebiedsprocessen in 
NH zijn van start gegaan of gaan 
binnenkort van start. In het 
document staat op pag. 4 onder 3.4 
Dat voor stikstof nadere regionale 
doelstellingen per N2000 gebied 
worden geformuleerd. Deze 
regionale doelstelling moet 
helderheid gaan geven over de 
opgave per gebied. Het  RIVM gaat 
hier advies over geven. Hoe 
verhoudt zich dat tot de voortgang 
van de reeds gestarte 
gebiedsprocessen in Noord-
Holland? Gaan die door of worden 
die on-hold gezet totdat het RIVM 

Volgt volgende week.
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met advies komt en er meer van de 
nieuwe overheidsstrategie bekend 
is?

2. Als de gebiedsprocessen 
ondertussen doorgaan wat zijn dan 
de doelstellingen en kaders? 

3. Hoe gaan rijk en provincie 
ervoor zorgen dat alle 
stikstofbronnen goed in beeld zijn?  

4. Voor aanpassing van de 
processen is speelruimte en tijd 
nodig staat op pagina 4. Hoe gaat de 
provincie bepalen hoeveel 
speelruimte en tijd er nodig is?
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